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PODCAST´S: 

Disse podcast kan hentes ned på forskellig vis, så hvis de anviste links ikke virker hos dig, 

så vil du kunne søge på titlen og så få flere/andre muligheder for at lytte til de forskellige 

podcast´s. 

 

UDDANNELSE – DET SVÆRE VALG 

 https://podnews.net/podcast/1466089415  

I denne podcast stifter du bekendtskab med tre unge piger i starten af 20érne. De fortæller 

om de svære valg unge mennesker står overfor efter gymnasiet. Her giver de et indblik i 

deres tanker omkring uddannelse og fremtid. 

 

KONGERIGET DEBAT – HVORDAN VÆLGER JEG UDDANNELSE?  

 https://seinmag.dk/podcasts/kongeriget/kongeriget-debat-hvordan-vaelger-jeg-

uddannelse/ 

Kongerigets debat-special fra skærtorsdag 2021 handler om livets store valg – nelig valget 

af uddannelse. Hvad vil jeg gerne være? Hvordan bliver jeg det? 

 

UDDANNELSESPRES ELLER LIVSLANG LÆRING?  

 https://www.spreaker.com/user/hvamenerdu/uddannelsespres  

Hvordan vælger du uddannelse? Hvem giver dig uddannelsespres? Kan man lære andre 

steder end i skolen? Disse spørgsmål tages op i denne episode med vores gæster der har 

30 års aldersforskel 

 

UDDANNELSESVEJE – VIDEN FRA POOM – 3 samtaler se nedenfor: 

 https://www.spreaker.com/show/podcast-om-uddannelse  

I denne podcast-serie fra POOM møder du en række spændende mennesker, som 

fortæller om fem konkrete episoder på deres vej gennem uddannelsessystemet, der kom 

til at gøre en forskel i deres liv på´den gode – eller til tider hårde måde. 

 

 

https://podnews.net/podcast/1466089415
https://seinmag.dk/podcasts/kongeriget/kongeriget-debat-hvordan-vaelger-jeg-uddannelse/
https://seinmag.dk/podcasts/kongeriget/kongeriget-debat-hvordan-vaelger-jeg-uddannelse/
https://www.spreaker.com/user/hvamenerdu/uddannelsespres
https://www.spreaker.com/show/podcast-om-uddannelse
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ALEKSANDERS MØDE MED SEMINARIET 

https://www.spreaker.com/user/12602922/alexanders-mode-med-holger-henriksen  

I dette afsnit har vi en markant uddannelsesperson i studiet. Alexander von Oettingen er 

pro-rektor på UC Syd og er blandt andet kendt for at sætte fokus på ”Pissedårlig 

undervisning”. Han blev født i Tyskland med en dansk mor og en tysk far, der var 

skolelærer og blandt andre underviste Alexander. Så når Alexander havde fri for skole 

fulgte skolelæreren med hjem - en heldagsskole. Han skiftede som barn og ung mellem at 

gå i dansk og tysk skole. At kalde ham for en "pissedårlig elev" er nok at stramme den, 

men stavning og retsskrivning faldt ham svært. I denne podcast fortæller I dette uddrag af 

podcasten fortæller han om mødet med Holger Henriksen på seminariet i Haderslev 

FRA STEVS TIL SOLENS RIGE 

https://www.spreaker.com/user/12602922/camilla-nellemann  

Camilla Nellemann's uddannelsesveje har bragt hende rundt i mange dele af verden. 

Hun taler fire fremmedsprog, har arbejdet som sprogofficer i Afghanistan, boet i Moskva 

og skrevet PhD i Japan. Derudover er hun forfatter og har udgivet bogen ”Dansende biler” 

på eget forlag - en bog, der handler om at være på udebane i en fremmed kultur. 

Og det at være på udebane og ikke føle sig inde i varmen, det var noget hun allerede 

oplevede som barn i folkeskolen. Men hun har formået at bruge læren af modgang til at 

skabe medgang i livet. 

DEN ”PISSEDÅRLIGE ELEV”, DER OPDAGER VIDENSKABENS VERDEN  

https://www.spreaker.com/user/12602922/alexander-poom  

I dette afsnit har vi en markant uddannelsesperson i studiet. Alexander von Oettingen er 

pro-rektor på UC Syd og er blandt andet kendt for at sætte fokus på ”Pissedårlig 

undervisning”. Han blev født i Tyskland med en dansk mor og en tysk far, der var 

skolelærer og blandt andre underviste Alexander. Så når Alexander havde fri for skole 

fulgte skolelæreren med hjem - en heldagsskole. Han skiftede som barn og ung mellem at 

gå i dansk og tysk skole. At kalde ham for en "pissedårlig elev" er nok at stramme den, 

men stavning og retsskrivning faldt ham svært. I denne podcast fortæller Alexander om 

fem episoder på sin vej gennem uddannelsessystemet, som har haft en betydning for 

ham. 

For eksempel mødet med seminariet i Haderslev og en underviser, der åbnede dørene til 

videnskabens verden. 

 

 

 

https://www.spreaker.com/user/12602922/alexanders-mode-med-holger-henriksen
https://www.spreaker.com/user/12602922/camilla-nellemann
https://www.spreaker.com/user/12602922/alexander-poom
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SAMTALE OM UDDANNELSE – her findes flere samtaler, se nedenfor: 

 https://ditbarnsfremtid.dk/podcast/ 

I LÆRE PÅ MICHELIN RESTAURANT – OG HØSTANSVARLIG 

https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/70e1b1e52f7b4d5a/i-l-re-p-michelin-

restaurant-og-h-stansvarlig 

Kevin Kroløkkes vej til kokkefaget har ikke været snorlige. Han gennemførte med nød og 
næppe en HF, og i fem år gik han med en konstant følelse af, at han manglede at finde sin 
plads. Og det var ikke fordi, Kevin manglede ambitioner. Han var bare i tvivl om, hvordan 
de skulle forløses i et job. 

Kevin får snart sit svendebrev og har været i lære på Relæ, der er en økologisk Michelin 
Restaurant. Og siden juni har han også været høstansvarlig på restaurantens gård ”Farm 
of Ideas.” Hør Kevins historie i denne episode, hvor han er i studiet med uu-vejleder 
Karina Meinecke. Og del meget gerne historien med en, som snart skal vælge 
uddannelse. 

BYGGERIET SKAL VÆRE BÆREDYGTIGT 

https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/e69b27428e6f4274/byggeriet-skal-v-

re-b-redygtigt  

Annas hjerte brænder for det bæredygtige, og hun mener, at byggebranchen og 

erhvervsskolerne har et kæmpe ansvar, når det handler om at uddanne unge, så de kan 

lære at bygge bæredygtigt og renovere i stedet for kun at bygge nyt.  

Anna er bygningskonstruktør-studerende og udlært møbelsnedker, men hun er startet et 

helt andet sted. Hun gik nemlig på gymnasiet og troede, at hun skulle være filmfotograf. 

Det sprang hun fra, fordi hun ikke var glad - og tog i stedet på højskole. Hør Annas historie 

i denne episode, hvor hun bliver interviewet af Kira Gilling Hansen.  

NÅR MUSIK ER VIGTIGERE END BØGER 

https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/eec6d0ceb4e140c1/n-r-musik-er-

vigtigere-end-b-ger  

Drømmen om at blive musiker har altid trukket mere i Simone end skolebøgerne, og hun 
har haft svært ved forene sit kreative væsen med tavleundervisning, skriftlige opgaver og 
eksamener. Derfor har hun ikke taget den lige vej gennem uddannelsessystemet. 
 
Simone startede på STX, men droppede ud i starten af 3.g og holdt et sabbatår. Året efter 
startede hun på HF, som viste sig at være det helt rigtige, fordi musikundervisningen var 
mere praktisk og udøvende og mindre teoretisk. 
 

https://ditbarnsfremtid.dk/podcast/
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/70e1b1e52f7b4d5a/i-l-re-p-michelin-restaurant-og-h-stansvarlig
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/70e1b1e52f7b4d5a/i-l-re-p-michelin-restaurant-og-h-stansvarlig
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/e69b27428e6f4274/byggeriet-skal-v-re-b-redygtigt
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/e69b27428e6f4274/byggeriet-skal-v-re-b-redygtigt
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/eec6d0ceb4e140c1/n-r-musik-er-vigtigere-end-b-ger
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/eec6d0ceb4e140c1/n-r-musik-er-vigtigere-end-b-ger
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JULIE VIL VÆRE ANKLAGER 

https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/6a58e90130b84c26/julie-vil-v-re-

anklager  

Hvis du overvejer STX, kan du få gode råd fra dagens gæst, 18-årige Julie, der lige er 
blevet student. 
 
Julie fortæller om dagligdagen på STX og giver sine bedste tips til, hvordan man kan få styr 
på lektierne, så man kan holde fri uden dårlig samvittighed. 
 
Inden Julie startede på gymnasiet, legede hun med tanken om at blive pædagog, psykolog 
eller lærer, men de tre år på STX fik sporet Julie ind på, at hun som anklager kunne komme 
til at arbejde for, at alle får en fair behandling. Og derfor er Julie lige startet på jurastudiet. 
 
LOKE KOM IND PÅ PSYKOLOGI MED EN VVS-UDDANNELSE 

https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/0238a9f470be4cec/loke-kom-ind-p-

psykologi-med-en-vvs-uddannelse  

Loke har været vidt omkring inden han blev optaget på psykologistudiet. Han har taget en 
EUX som VVS’er, han afbrød sit udvekslingsophold i USA, og han har spillet basketball på 
eliteplan. 
 
Fra at være en middelmådig elev i skolen, knækkede Loke pludselig koden til, hvordan han 
kunne blive bedre til at studere og lære det, han skulle. De gode råd deler han ud af her i 
podcasten. 
 
EUX HAR VIST SIG AT VÆRE DET RIGTIGE FOR OSCAR 

https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/d7f3e10a92474401/eux-har-vist-sig-

at-v-re-det-rigtige-for-oscar  

Oscar er 20 år og fortæller i denne episode om, hvad der fik ham til at vælge en 
tømreruddannelse. Det var især det sociale, som bekymrede Oscar, da han var bange for 
at miste de venner, som valgte en anden uddannelsesvej. 

Heldigvis har det været nemt for Oscar at holde fast i de gamle venner, som også er gode 
til at invitere ham med til gymnasiefesterne. 

Oscar har sin mor med i studiet, da hun har taget aktiv del i Oscars uddannelsesrejse – og 
har flere gode råd til de unges forældre. 

 

 

 

https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/6a58e90130b84c26/julie-vil-v-re-anklager
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/6a58e90130b84c26/julie-vil-v-re-anklager
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/0238a9f470be4cec/loke-kom-ind-p-psykologi-med-en-vvs-uddannelse
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/0238a9f470be4cec/loke-kom-ind-p-psykologi-med-en-vvs-uddannelse
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/d7f3e10a92474401/eux-har-vist-sig-at-v-re-det-rigtige-for-oscar
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/d7f3e10a92474401/eux-har-vist-sig-at-v-re-det-rigtige-for-oscar
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DERFOR VALGTE JOSEPHINE HTX 

https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/2f4a1183fff54850/derfor-valgte-
josephine-htx  
 
Det kan være rigtig svært at vælge uddannelse, og hvornår ved man, om man har truffet 
det "rigtige" valg? For 17-årige Josephine var det et besøg på HTX, som blev afgørende for 
hendes valg. Lyt med når Josephine fortæller om sit uddannelsesvalg, og hvordan det er at 
gå på HTX. Hun kommer også ind på, hvordan hun jonglerer fritid, uddannelse og frivilligt 
arbejde i Horsens, hvor hun bor. 
 
DET VAR SVÆRT AT FINDE EN BALANCE MELLEM HHX OG FRITIDSJOBS 

https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/9ee4b0c536ab4203/det-var-sv-

rt-at-finde-en-balance-mellem-hhx-og-fritidsjobs  

20-årige Nada blev student sidste år, men da hun var under uddannelse, var det svært at 
finde en balance mellem fritidsjobs og uddannelse. 
 
"Jeg pressede mig selv, og det gjorde, at jeg blev rigtig stresset og fik det dårligt. Derfor er 
mit bedste råd til andre unge, at de skal huske at slappe af, og at man godt kan være ærlig 
over for sin lærer og bede om udsættelse på en opgave, hvis man mærker, at presset er 
ved at blive for stort," fortæller Nada. 
 
Nada taler også om, at man skal forvente at møde flere bump på vejen, da det kan være 
svært at føle sig topmotiveret hver eneste dag. Da hun ikke trivedes i den gymnasieklasse, 
hun startede i, besluttede hun sig til at skifte over til en anden linje på samme skole – og 
det skulle vise sig at være en rigtig god beslutning. Lyt til Nadas historie og hør, hvordan 
det var for Nada at gå på HHX. Hun giver også gode råd til de unge, der snart skal starte - 
eller allerede går på en ungdomsuddannelse. 
 
SOCIAL IVÆRKSÆTTER: SÅDAN HJÆLPER JEG UNGE, DER HAR DET SVÆRT  
 
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/71f11fcc072748f7/social-iv-rks-tter-
s-dan-hj-lper-jeg-unge-der-har-det-sv-rt  

I denne episode skal du møde Jamil Mehdi, der er rigtig god til at få unge til at reflektere og 
hjælpe dem, der har det svært. Jamil møder tusindvis af unge, når han holder foredrag og 
dialogmøder på efterskoler og folkeskoler. Her deler han bl.a. sine tanker om, hvorfor han 
er blevet social iværksætter - og hvem der har hjulpet ham væk fra et kriminelt miljø. 
 
Nogle af de unge Jamil møder som ungecoach kommer fra hjem, hvor alting sejler, men 
han møder også unge som har det svært af en masse andre gode grunde. Og her handler 
det om at møde de unge uden fordomme og uden anklager. Om at finde ind til deres 
passion og sætte fokus på det, de er gode til i stedet for at kritisere dem. 
 
Lyt med og hør Jamils personlige fortælling – og få indspark til hvordan vi, du og jeg kan 
snakke med vores børn, når de har det svært eller måske har mistet troen på, at de dur. 
 

https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/2f4a1183fff54850/derfor-valgte-josephine-htx
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/2f4a1183fff54850/derfor-valgte-josephine-htx
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/9ee4b0c536ab4203/det-var-sv-rt-at-finde-en-balance-mellem-hhx-og-fritidsjobs
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/9ee4b0c536ab4203/det-var-sv-rt-at-finde-en-balance-mellem-hhx-og-fritidsjobs
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/71f11fcc072748f7/social-iv-rks-tter-s-dan-hj-lper-jeg-unge-der-har-det-sv-rt
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/71f11fcc072748f7/social-iv-rks-tter-s-dan-hj-lper-jeg-unge-der-har-det-sv-rt
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FORÆLDRE SKAL VÆRE DER MED DERES NÆRVÆR OG KÆRLIGHED  
 
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/4ff6a091581a4246/for-ldre-skal-v-re-
der-med-deres-n-rv-r-og-k-rlighed  
 
Pulsen og skuldrene skal ned, og så skal vi i gang med de mere dybsindige og filosofiske 
samtaler med vores børn, hvor der er fokus på det gode liv - og hvad der er vigtigt i livet. 
 
Lis Brok-Jørgensen fra Efterskolerne og lektor Rita Buhl fra Via University College er i 
studiet, fordi de ved, hvad der skal til, hvis snakken om uddannelse og fremtidsplaner skal 
være en god oplevelse for de unge. 
 
Der skal ikke så meget retning og mål på, når vi snakker uddannelse med vores børn. Vi 
skal også bare være! Og så skal vi huske, at et uddannelsesvalg også kan træffes i tvivl. Vi 
har bidt os fast i, at dét at være afklaret er en succes. Men vi skal ikke være så bange for at 
være i tvivl, for tvivlen kan bruges som drivkraft. Og det skal vi fortælle vores børn, så de 
kan få lidt ro på. 
Et andet vigtigt budskab fra de to eksperter handler om, at forældre skal være der med 
deres nærvær og kærlighed – og at de skal lytte til de unge. 

GRØNT BYGGERI OG BÆREDYGTIGE UDDANNELSER 
 
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/1cf4fe910d87409b/gr-nt-byggeri-og-b-
redygtige-uddannelser  
 
Hvordan bliver byggeriet grønt og bæredygtigt? Og er ungdomsuddannelserne gearet til at 
klæde de unge på til den grønne omstilling? 
 
I denne episode har vi inviteret Mads Okking fra Dansk Håndværk og tømrerlærling Gustav 
Frank i studiet, fordi de har en holdning til - og stor viden om bæredygtigt byggeri. Gustav 
er også uddannet nturvejleder og har en drøm om at kombinere sin passion for naturen 
med sit arbejde som tømrer. Og han vil gerne være med til at påvirke byggebranchen i en 
grøn og bæredygtig retning. 
 
Som en lille bonus kommer Gustav og Mads med flere gode tips til, hvad de unge skal 
gøre, når de er på jagt efter en læreplads. 
 
Vi har også ringet til Lars Michael Madsen fra Tradium i Randers, fordi han er direktør for 
en Verdensmålsskole. Han mener, at skolerne har et kæmpe ansvar for at klæde de unge 
på, så de kan blive en del af den grønne omstilling. 

 
 
 
 
 
 
 
 

https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/4ff6a091581a4246/for-ldre-skal-v-re-der-med-deres-n-rv-r-og-k-rlighed
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/4ff6a091581a4246/for-ldre-skal-v-re-der-med-deres-n-rv-r-og-k-rlighed
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/1cf4fe910d87409b/gr-nt-byggeri-og-b-redygtige-uddannelser
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/1cf4fe910d87409b/gr-nt-byggeri-og-b-redygtige-uddannelser
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FORÆLDRE SOM BOLVÆRK – OG MODIGE ROLLEMODELLER 
 
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/286e3a0f06c542db/for-ldre-som-bolv-
rk-og-modige-rollemodeller  
 
Hvis du er forælder, vejleder eller underviser er det nu, du skal lytte med! 
 
I denne episode har vi nemlig inviteret lektor Rita Buhl fra Via University College og Lis 
Brok-Jørgensen fra Efterskolerne i studiet. Rita har bl.a. skrevet Forældreguiden og er en 
af forskerne bag Udsyn i udskolingen, og Lis rådgiver vejledere ude på efterskolerne og har 
derfor god føling med, hvad der optager de unge og forældrene. 
 
De taler om forskellen på vejleder- og forældreroller og kommer med forslag til, hvordan 
forældre kan hjælpe de unge med at finde ro, lære at bruge tvivlen konstruktivt og blive 
nysgerrig på sig selv og egne muligheder. 

ER DU I TVIVL, ER DU IKKE ALENE 
 
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/629d238a9bc04ee1/er-du-i-tvivl-er-du-
ikke-alene  
 
Hvornår er det ok at springe fra en uddannelse? Og skal man absolut lægge planer og 
have styr på det hele i stedet for at afprøve muligheder, der opstår? 
 
I denne episode skal du møde fire unge, der deler deres personlige historier for at inspirere 
andre unge - og især dem som skal til at vælge ungdomsuddannelse. 
 

FORÆLDRE MÅ GODT BLANDE SIG 

https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/ade13bb4c9594cd0/for-ldre-m-godt-

blande-sig  

Som forældre til unge mennesker, der skal træffe et uddannelsesvalg, kan vi af og til havne 
i et dilemma. For hvordan skal vi forholde os, når de unge er i tvivl eller bange for at træffe 
et "forkert" valg? Og hvad gør vi, når de unge kommer med forslag, som vi ikke forstår eller 
har svært ved at anerkende? 
 
I denne episode taler vi med professor i karrierevejledning Rie Thomsen og 
uddannelsesvejleder og formand for Danmarks Vejlederforening Karina Meinecke. 
 
De har begge holdninger til og en masse gode bud på, hvordan forældre kan blande sig. 

Nicklas, Anna, Kevin og Kathrine er i studiet med uddannelsesvejleder Karina Meinecke til 
en snak om deres tanker om uddannelse - og hvordan de fandt ud af, at det lige var det, de 
skulle. 
 
Kathrine ville egentlig være politibetjent, men var ikke høj nok. Nicklas ville være 
bankmand, og nu er han ved at uddanne sig til industritekniker. Kevin drømmer om at blive 
høstansvarlig på en gård, når han er udlært kok fra en Michelin-restaurant. Anna, som 

https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/286e3a0f06c542db/for-ldre-som-bolv-rk-og-modige-rollemodeller
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/286e3a0f06c542db/for-ldre-som-bolv-rk-og-modige-rollemodeller
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/629d238a9bc04ee1/er-du-i-tvivl-er-du-ikke-alene
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/629d238a9bc04ee1/er-du-i-tvivl-er-du-ikke-alene
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/ade13bb4c9594cd0/for-ldre-m-godt-blande-sig
https://samtaler-om-uddannelse.pinecast.co/episode/ade13bb4c9594cd0/for-ldre-m-godt-blande-sig
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egentlig ville have været filmfotograf, læser til bygningskonstruktør og er meget optaget af 
bæredygtigt byggeri. 


